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緣起
How It Came Into Being

本校創立於 1928年，在長達 90多年的悠久歲月中，已累積數以萬計
獨特珍貴的學術標本、文獻史料與文物藏品，並由各系所單位設置多

處不同屬性、規模之博物館進行典藏展示與推廣教育，以支援教學研究

所需，也見證本校發展歷程點滴。其中包括了校史館、人類學博物館、

地質標本館、物理文物廳、昆蟲標本館、農業陳列館、植物標本館、動物博

物館、檔案館及醫學人文博物館等。2007年 11月 15日，臺大博物館群正式
啟動，並由圖書館負責規劃整合。

2021年，第 11個成員館美術館籌備處正式加入博物館群；並且，在校方的支持下，
臺大總博物館籌備處亦積極推動各式工作，期能開創大學博物館的新格局。

National Taiwan University has accumulated a tremendous wealth of specimens, 
literatures, and cultural artifacts for nearly a century since its founding in 1928. These 
collections, among the finest and most comprehensive in Taiwan, are housed in various 
departments on campus and have been used for both research and education. The university 
founded the NTU Museums on November 15, 2007, organized and coordinated by the University 
Library, in the hope of integrating the resources and making it more accessible for the general public. 
The NTU Museums currently include the NTU History Gallery, the Museum of Anthropology, the Geo-
specimen Cottage, the Heritage Hall of Physics, the Insect Museum, the Agricultural Exhibition Hall, 
the Herbarium, the Museum of Zoology, the Archives, and the Museum of Medical Humanities. 

In 2021, the NTU Art Museum Preparatory Office formally joined NTU Museums and became the 
eleventh member of us. And with the support of NTU, the NTU Museum Provisional Office was also 
launched in 2019 and kept on promoting in hopes that NTU Museums will break new ground.

NTU Museum of AnthropologyNTU History Gallery NTU Geo-specimen Cottage NTU Heritage Hall of Physics NTU Insect Museum NTU Herbarium NTU Agricultural Exhibition Hall NTU Archives NTU Museum of Medical Humanities
NTU Museum of Zoology
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校史館
NTU History Gallery

人類學博物館
NTU Museum of Anthropology

臺大校史館位於舊總圖書館二樓閱覽室，常設展廳於 2005年 6月 22
日揭幕，特展區川流廳則於 2007年 11月 15日校慶日啟用，校史館
由圖書館負責營運。舊總圖起造於 1929年的臺北帝國大學時期，經
歷五階段之興建與擴充；1998年圖書館搬遷新址，本建築被臺北市政
府指定為古蹟。校史常設展主題包含：臺大精神與象徵、臺北帝大與臺大

之大事紀、各學院榮耀與成就、社會關懷與校園生活、檢討與反省、校區

分布與校園變遷等等。

校史館設立後，致力於本校自臺北帝大（包含前身）迄今豐厚人文歷史的

探究，史料文物與老照片徵集、口述歷史訪談；校史相關的特展與活動策畫、

書籍出版、文創品開發，以延續本校記憶、凝聚向心力並傳承其精神。

NTU History Gallery is located on the 2nd floor of NTU's Old Main Library Building, at the site of previous 
central reading room. Operated by the University Library, the Gallery was opened to the public on June 22, 
2005 with a permanent display of university history; while the "Chuan Lyu Exhibition Hall" for special exhibits 
was opened on November 15, 2007, the university anniversary. The building itself was built in 1929 during 
the Taihoku Imperial University period, and has undergone five phases of construction and expansion. When 
current University Main Library was established and vacated in 1998, it was designated a listed building by 
Taipei City Government. Topics on permanent display include: university spirit and symbols, the chronology of 
the university and its predecessors, the academic achievements, services to society, campus life, criticism and 
reflection, and evolution of university campus, etc.
After its founding, the Gallery has endeavored to dig into NTU's rich history and cultural heritage since the 
Taihoku Imperial University and its predecessors, to collect archives, artifacts and old photographs, and to 
conduct oral history interviews. It also strives for curating special exhibitions, organizing events, publishing 
printed matters, and developing cultural and creative products, with an aim to keep on the collective memory, 
to promote identity, and to hand down the inherited spirit.

臺大人類學博物館位於舊總圖西翼，典藏許多珍貴的民族學與考古學文物。民族學主要

承接自 1928年臺北帝國大學「土俗人種學講座」標本室收藏；考古學收藏主要來自臺大
人類學系田野課程或因研究而發掘出土或地表調查採集的臺灣各地史前遺址文物。礙於

經費，目前僅開放「民族學展示廳」，「考古學展廳」仍在募款籌建中。

為盡社會使命，人類學博物館近年由專注研究轉型對公眾開放，並設定「部落合作」與

「知識分享」兩大目標。透過年度部落合作策展，讓部落以自己的視角呈現自身文化傳

統，使文物重新與部落產生新連結，並增進大眾對原住民文化的理解。博物館亦透過導

覽、教育活動、國內外學者演講、和工作坊等，與大眾分享學者研究結果，促進知識流

通與國際交流。

NTU Museum of Anthropology, located at the west wing of the Old Main Library Building, features 
ethnographic and archaeological artifacts of Taiwan collected by academic related activities of the University. 
The ethnographic holdings are mainly derived from the period of the Institute of Ethnology of the Taihoku 
Imperial University (the predecessor of NTU). The archaeological holdings are obtained from excavations and 
surface collections by NTU fieldwork courses or research projects. Currently only the "Ethnology Hall"opens 
publicly since the museum still raises money for the "Archaeology Hall."

Since 2010, the museum has transformed from an academic facility into a place devoting to public services. 
The core values of the museum are "cooperating with indigenous peoples" and "knowledge sharing." The 
museum sets up annual collaborative special exhibitions with indigenous peoples to show their cultures to the 
public from their perspectives and reconnect the artifacts with the source groups. The museum also increases 
the accessibility of the artifacts via exhibitions, education activities, etc. and shares anthropological knowledge 
by developing public workshops and lectures.

校史館
時間：週一∼週日 09:00∼ 17:00；週二與國定假日休館
電話：(02)3366-3818

NTU History Gallery
Hours: Monday to Sunday 09:00∼ 17:00　Closed on Tuesday and national holidays.
Tel: +886-2-33663818
※受限於館舍限制，本館目前缺乏無障礙設施。Apologize for the lack of barrier-free facilities.

人類學博物館
時間：週一∼週五 10：00∼ 16：00；週六為 09：00∼ 17：00；週二、週日與國定假日休館 
電話：(02)3366-4996

NTU Museum of Anthropology
Hours: Monday to Friday 10:00 ∼ 16:00（Saturday 09：00∼ 17：00） Closed on Tuesday, Sunday and national holidays.
Tel: +886-2-33664996
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地質標本館
NTU Geo-specimen Cottage

物理文物廳
NTU Heritage Hall of Physics

臺大物理文物廳位於校總區二號館一樓，包含有原子核物理展示廳、

普物實驗展示廳、科學走廊，以及早期實驗儀器展示室。原子核物理展示廳

所展示的 Cockcroft-Walton型直線加速器，係承繼 1934年荒勝文策教授於臺北帝國大學所
完成的亞洲首次原子核撞擊實驗所留下的基礎，於 1948年重建而成，在臺灣科學發展史上，扮
演重要的角色。普物實驗展示廳與早期實驗儀器展示室，則展示臺大物理系普物實驗課程歷年

來所使用的教學儀器、工具，並提供科學教具供參觀者操作，使參觀者能親身體驗物理學的樂

趣，寓教於樂。

NTU Heritage Hall of Physics is located in the No.2 Building, including Nuclear Physics section, 
showrooms of General Physics experiments and early time instruments, and the Gallery of 
Science. The Nuclear Physics section displays the first generation of Cockcroft-Walton 
linear accelerator built by the NTU Department of Physics 
in 1948, which was on the basis of the successful and 
significant nucleus-cracking experiment accomplished by 
Professor Bunsaku Arakatsu at Taihoku Imperial University in 1934; other 
showrooms display the old apparatuses handmade by the NTU General Physics 
Laboratory from the late-1940s to recent time, and present some DIY physical teaching 
aids for playful-learning and the application of popular science.

地質標本館
時間：週二∼週日 09:00∼ 12:00、13:00∼ 17:00；週一與國定假日休館
電話：(02)3366-2950

NTU Geo-specimen Cottage
Hours: Tuesday to Sunday 09:00∼ 12:00, 13:00∼ 17:00　Closed on Monday and national holidays. 
Tel: +886-2-33662950
※受限於館舍限制，本館目前缺乏無障礙設施。館舍入口處有約 20公分的高低差，館內部分走道狹窄，請留意。
Apologize for the lack of barrier-free facilities. Please mind the gap at the entrance. 

物理文物廳
時間：週二∼週日 09:00∼ 12:00、13:00∼ 16:30；週一與國定假日休館
電話：(02)3366-4430、(02)3366-3769

NTU Heritage Hall of Physics
Hours: Tuesday to Sunday 09:00∼ 12:00, 13:00∼ 16:30　Closed on Monday and national holidays.
Tel: +886-2-33664430, +886-2-33663769
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臺大地質標本館建於 1937年臺北帝國大學時代，位於地質科學
系館旁，內部屋樑以臺灣檜木為材料，屋脊上的圓柱型天窗、黑

瓦及兩旁的五邊型長窗是典型的日式建築特色。標本館藏有大量

珍貴的典藏標本，包括化石標本、礦物標本、岩石標本，總數超

過三千五百件以上。館內展示櫃擺放了歷年收藏的標本，並以數

位檔的方式展示這些價值匪淺的標本。此外，館內不定期舉辦不

同主題的展覽，從探討臺灣地質環境到地質系研究成果展，將地

質科學轉變成生活化的知識，期許透過這些展覽能讓民眾更了解

我們居住的環境，激起「生於斯，長於斯」的愛鄉情懷。

NTU Geo-specimen Cottage, built in 1937 at the time of Taihoku 
Imperial University, stands independently next to Department of 
Geosciences. The Cottage's tiled roof, vents, attic (built with Taiwan 
Hinoki) and the pentagonal windows are all Japanese style. The 
Cottage stores numerous specimens of rocks, minerals, fossils and 
other geology-related pieces collected in Taiwan and around 
the world, more than 3,500 in total. Items on display will change 
irregularly depending on the topic. By displaying specimens to 
the public, we explain the basics of Geology and invite visitors to 
understand Taiwan in a brand new perspective.



昆蟲標本館
NTU Insect Museum

農業陳列館
NTU Agricultural Exhibition Hall

臺大昆蟲標本館成立於 1936年，是目前國內昆蟲標本中最具歷史意
義的典藏資產，其中不乏百年以上之老標本與無數珍貴標本。本館

標本蒐藏源自 19世紀初期，除了典藏日治時代以及光復後的標本外，
1980年開始，在國家科學委員會的支持下，昆蟲學系師生積極展開臺
灣昆蟲相調查，使得昆蟲標本數量激增。本館蒐藏之標本超過三十三

萬個體，依性質可概分為模式標本、研究標本、教學標本、展示標本四

類。臺大昆蟲標本館豐富又珍貴的昆蟲標本蒐藏，是臺灣昆蟲學發展重

要的文化資產。

NTU Insect Museum was established in 1936, and its collection has become a historical treasure with 
important components from Taiwan, among which are specimens preserved for over a century and 
numerous invaluable specimens. The beginning of specimen collection can be traced back to the early 
nineteen century. Apart from the continuously accumulation since the period of Japanese colonial 
and post-war period, after 1980 the National Science Council also began to support faculty members 
and students of the Department of Entomology for a comprehensive insect survey in Taiwan, which 
contributes the sudden surge of the number of specimens. With over 330,000 specimens in our 
collection, the specimens can be classified into four categories: type specimen, research specimen, 
teaching specimen and display specimen. Nowadays, the historical treasure of NTU Insect Museum has 
kept on leading the progress of Entomological research in Taiwan.

臺灣光復後，政府勵精圖治，積極實施一系列土地改革政策，解決了農業發展的基本問

題，改善了農民的生活。故陳誠副總統與農復會主委故蔣夢麟博士，有感於臺灣農業發展

之成就，遂促成「農業陳列館」於 1964年落成啟用。其後為配合國家農業發展與農村社會變遷，
本館不斷更新展覽主題與內容。此外，本館為一棟三層樓之歷史建築，建築設計手法創新，為張肇

康建築師之中國現代建築高峰之作，現已獲臺北市認定為市定歷史建物，展現了中西建築思維的激盪

與融合，在臺灣建築史上佔有重要地位。時至今日，農業陳列館繼續扮演農業推廣與創新傳播之服務

功能，包括透過辦理展覽、教育訓練、工作坊、演講、座談會與研討會等方法，進行相關生態農業、

食農教育、農村文化與跨域傳播之服務，並提供師生同仁及社會大眾作為創新思考與學習體驗的開

放場域，開啟農業陳列館服務社會的推廣教育新頁。

Since the retrocession of Taiwan to the Republic of China, the successful implementation of the land reform program 
has solved fundamental problems of agriculture and improved farmers' living. The late Vice President Chen Cheng 
of the Republic of China, and Dr. Chiang Mon-Lin, the late Chairman of the Sino-American Joint Commission on 
Rural Reconstruction (JCRR) recognized agricultural development in Taiwan as an excellent model for developing 
countries. Therefore, the Agricultural Exhibition Hall was built in 1964 to demonstrate this success. Since then, the 
exhibition content has been renewed and changed many times in response to the progress of agricultural and rural 
developments. In addition, this three-floor building, now registered as a historic building by Taipei City Government, 
was designed by the architect Chao-Kan Chang, a paragon who led the modernization of Chinese architecture 
marking the infusion of traditional and modern style with classical taste, innovative design, pragmatic function and a 
crucial position in the history of Taiwan's architecture. Today, the Hall continues to function as a service provider for 
agricultural extension and innovation communication, including eco-agriculture, food and agriculture education, rural 
culture and interdisciplinary communication through exhibition, education and training, workshop, lecture, symposium 
and seminar service. The Hall is an open field of exhibition for stakeholders and public as an innovative thinking and 
learning experience. It activates its diverse social and educational function and opens a new page of the extension 
education for social servicing.

昆蟲標本館
時間：週二、四、六、日 10:00∼ 12:00、13:00∼ 16:00；國定假日休館（典藏室僅供昆蟲研究人員申請）
電話：(02)3366-5901

NTU Insect Museum
Hours: Tuesday, Thursday, Saturday and Sunday 10:00∼ 12:00、13:00∼ 16:00  Closed on national holidays    
           (Collection Room is not open to the public but scientists only).
Tel: +886-2-33665901
※受限於館舍限制，本館目前缺乏無障礙設施。Apologize for the lack of barrier-free facilities.

農業陳列館
時間：週一∼週六 09:00∼ 17:00；週日與國定假日休館
電話：(02)3366-3972

NTU Agricultural Exhibition Hall
Hours: Monday to Saturday 09:00∼ 17:00　Closed on Sunday and national holidays.
Tel: +886-2-33663972
※受限於館舍限制，本館目前缺乏無障礙設施。Apologize for the lack of barrier-free facilities.
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植物標本館
NTU Herbarium 

動物博物館
NTU Museum of Zoology

臺大植物標本館位在一號館與女五宿舍之間，包含標本館、烤房、日治時期庭園、臺北濕地植物區、

蕨園及一棟臺大早期的玻璃溫室。植物標本館除了典藏研究標本之外，館內一樓並設置展示區，包

含常設展區、民族植物區、行動展示盒租借中心、以及定期換展的特展區。常設展區中，不僅有珍

貴植物標本的介紹，也有標本製作的流程和相關書籍的展示。

植物標本館創立於 1929年。成立以來即不斷在臺灣及其鄰近地區——如東南亞、太平洋島嶼等地進
行植物調查與採集，為目前研究臺灣與東南亞植物資源的重要機構。本館也經常與國外約 150個相
關機構互相交流與交換標本，館藏標本十分豐富多樣，數量達二十八萬份以上，除包含植物學上最

珍貴的模式標本一千二百餘份，此外，更具特色的是擁有 1950年以前採集具高研究價值的歷史珍藏
標本六萬餘份。

NTU Herbarium (abbreviation TAI) is located between the No.1 Building and the 5th Girl's Dormitory, and 
includes the main Herbarium building, a small Japanese style garden, a Taipei wetland corner, a fern garden, 
and a historical greenhouse. The herbarium building contains an exhibition area in addition to the specimen 
storage. The first floor houses exhibitions of the General Exhibition Room, the Ethnobotany Room, the 
Loan Box Center, and a Special Exhibition Room for various subjects. Many precious specimens and 
other collections from NTU herbarium are demonstrated. 

Founded in 1929, TAI has been the frontier for plant surveys not only in Taiwan, but also in the 
surrounding regions like Southeast Asia and the Pacific Islands. Currently TAI has more 
than 280,000 specimens, including 1200+ invaluable type specimens, and continuously 
exchanging specimens with over 150 foreign research institutes for enriching collections. 
In addition, over 60,000 specimens were collected before 1950, providing abundant 
historical records on Taiwan's indigenous flora.

臺大動物博物館成立於 1928年，自臺北帝國大學時期以來，典藏了許多珍
貴的動物標本。早期收藏主要為記錄臺灣本土及鄰近地區的動物相；爾

後因應經濟發展需求，專注於鼠類及魚類的收集；近年來則對各類型的

動物，進行有系統的分類研究，總館藏超過兩萬件。目前，本館於校總區

生態池旁的生命科學館一樓，規劃了一個「生命科學新體驗」特展，開放展

示的標本包括鯨魚、亞洲象，以及一些鳥類標本。這些標本，統合在「聲音」

的主題下，一方面顯現牠們不同的生態特性以及動物本能，另一方面也希望

藉此特展能帶給訪賓生命科學的新體驗。

NTU Museum of Zoology was established in 1928 during the Japanese colonial 
period and the valuable animal specimens have been collected since the 
beginning. In the early days, recording the fauna of Taiwan and its neighboring 
areas was the major purpose of our collection. Later on, due to the economic 
development, rodents and fishes became the main collection targets. In these 
years, the collection expands, contingent on the research interests of individual 
faculty members.

At present, a special exhibition of "A New Experience of Life Science" is held 
in the Museum of Zoology. The exhibits, including toothed whales, baleen 
whales, Asian elephants, and several birds are organized and displayed under the 
"bioacoustics" theme. You can not only learn about the animals' sounds, their 
habitats and habits, but also the physical properties of their sounds. We hope that 
this special exhibition will bring you a new impression on life science.

動物博物館
時間：週一∼週日 10:30∼ 16:30；國定假日休館
電話：(02)3366-2450

NTU Museum of Zoology
Hours: Monday to Sunday 10:30∼ 16:30　Closed on national holidays.
Tel: +886-2-33662450
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植物標本館
<室內展廳 > 週一∼週日 10:00∼ 12:00、13:00∼ 16:00；週二與國定假日休館
<館外庭園 >  (1)臺北濕地植物區及日治時期庭園 (全天開放 )  (2)蕨類植物區 (預約開放 )
電話：(02)3366-2463分機 102

NTU Herbarium 
Exhibition Room: Monday to Sunday10:00∼ 12:00、13:00∼ 16:00  Closed on Tuesday and national holidays.
Outdoor Exhibition: (1) Small Wetland and Garden of Japanese Colonial Period. Free of charge.
            (2) Fern Garden: Monday to Friday 09:00∼ 17:00, upon reservation.
Tel: +886-2-33662463 Ext.102



檔案館
NTU Archives

醫學人文博物館
NTU Museum of Medical Humanities

醫學人文博物館位於醫學校區，館舍建於 1907-1913年，由近藤十郎所設計，採用法國風格後期文藝復興
樣式。本館之保存與修復，以注入人文精神於古蹟建築為主，並彰顯其長期伴隨臺灣本土醫學教育及醫療
發展的珍貴歷史價值。啟用後，主要做為本院醫學人文教育、醫學文物展示及校友師生交誼之中心。

館內的展示主題包括：臺大醫學院 120週年院慶展「上醫醫國」、臺大醫學院的寄生蟲與蛇毒研究、郵票
上的醫療照護、演化與人、臺灣衛生醫療發展、高齡社會健康照護藍圖 2.0。希望藉由本館展示內容，發
揮教育功能，除了期盼能夠激勵本院師生，傳承醫學院景福校友精神，也期待引導一般民眾、學生，從生
理、心理、社會等各面向對於「人」這個主體，有更全面性的關注與理解，並建立以人為中心的關懷精神
與文化。

Located at the Downton campus, NTU Museum of Medical Humanities is housed in a building 
complex built up between 1907 and 1913. The architecture was designed by Mr. Kondo Juro 
adopting the French architectural style of the late Renaissance period.
In order to preserve the building, there was a reconstruction in 1995. The preservation and 
reconstruction of Medical Humanities building is in honor of the humanistic spirit and the precious 
historical value of the local Taiwan medical science development. The Medical Humanities building 
has become the center for medical humanities education, the exhibition of medical culture artifacts, 
as well as social center for alumni, faculty members and students.
The current exhibitions include:
"The special exhibition for the 120th anniversary of NTUCM – The best doctor heals the country",
 "The NTUCM researchers on parasites and snake venom",
 " Postage stamps about medical care",
 " Evolutions and humankind",
 "The development of public health and infectious disease  management in Taiwan",
 "The blueprint of geriatric care for a healthy aged society".
We expect that the exhibitions will encourage students to learn from respectful doctors and alumni of NTUCM 
across generations, carry on valuable traditions, and bring into full play of its potential educational function. 
Through biopsychosocial approach with a more holistic and comprehensive way, the exhibition will lead the 
audience to understand and care about human beings and human welfare.

檔案館
時間：週一∼週五 10:00∼ 16:00；週六、週日與國定假日休館
電話：(02)3366-9709

NTU Archives
Hours: Monday to Friday 10:00 ∼ 16:00 Closed on Saturday, Sunday and national holidays.
Tel: +886-2-33669709
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臺大檔案自 1945年累積迄今，記載臺灣大學學術發展的事蹟，典藏臺大人辛勤耕耘的軌跡，於
2007年 8月搬遷至水源校區飲水樓後，成立檔案展示室，2015年 7月升級成為全國大學第一座
跨領域的檔案館。展示主軸為：「從檔案中洞觀歷史，在檔案中品

味藝術」，並在檔案科學管理的基礎上，建構三大發展平台：(1)檔
案展示：呈現公文稿裡的校園人文故事，拓展聯合展示的交流與跨

界藝術的激盪；( 2 )檔案修護：修護各類破損的校內外重要文件，蒐
集傳統手工技術檔案，延伸發展檔案志工手工創意藝術平台；( 3 )檔
案文創：結合檔案元素與學生創意加值應用，展售校園文創紀念品，

推廣臺大精粹的人文精神。檔案館在融合資訊科技與專業技術創新

運用下，將展現 21世紀多元文化價值的新風貌與新意象。

NTU Archives has been recorded the academic development on NTU and the effort of NTU members 
since 1945. It was moved to Shuiyuan campus with a new exhibition room in August 2007, and 
upgraded to be the country's first interdisciplinary university Archives in July 2015. Display spindle: " By 
Archives Insight History From Archives Enjoy Aesthetic". Based on the scientific management, Archives 
constructed three platforms: (1)Exhibition: Official documents tell the story of humanities; Expanding 
the communication of transboundary art (2)Restoring: Restoring all kinds of damaged files; Collecting 
traditional manual techniques; Developing of volunteers with manual & creative works (3) Souvenirs:  
Integrating Cultural & Creative elements; Students also join the design team; Selling cultural souvenirs; 
Promoting the essence of the human spirit. Archives will be a new look to show the value of cultural 
diversity and new images in the 21th century.

醫學人文博物館
時間：週二∼週日 09:30∼ 16:30；週一與國定假日休館 
電話：(02)2312-3456分機 62188

NTU Museum of Medical Humanities
Hours: Tuesday to Sunday 09:30∼ 16:30　Closed on Monday and national holidays.
Tel: +886-2-23123456 Ext.62188
※受限於館舍限制，本館目前缺乏無障礙設施。 Apologize for the lack of barrier-free facilities. 
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NTU Museums Scavenger Hunt
Discovering NTU Museums & Collecting

 the Stickers !
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美術館籌備處 

NTU Art Museum Preparatory Office

美術館籌備處
電話：(02)3366-4220

NTU Art Museum Preparatory Office
Tel: +886-2-33664220

臺大美術館籌備處成立於 2017年，由藝術史研究所推動設立，
2021年正式加入臺大博物館群。多年以來，藝術史研究所已於
校內策畫多次極具學術前瞻價值的藝術類展覽，深獲好評。目

前已有具重要學術參考價值、由師生、校友、私人藏家、海外

知名學者及基金會捐贈與贊助之陶瓷文物、標本、書籍、手稿、

圖版、幻燈片及複製畫等。未來擬以古代藝術品、標本、檔案

資料為主要典藏方向，再拓展至現當代藝術品。

NTU Art Museum Preparatory Office, established by the Graduate 
Institute of Art History in 2017, has officially joined the NTU 
Museums in 2021. The Graduate Institute of Art History has 
planned many highly praised exhibitions around and beyond NTU 
campus for years. The Preparatory Office has received ceramic samples, books, manuscripts, slides, 
and painting duplications donated and sponsored by faculty members, students, alumni, collectors, 
scholars, and foundations globally. The Art Museum's major collection will target the artwork, 
research samples, and archives with regional, academic, and art history related features.

12 13
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臺大博物館群參觀資訊
NTU Museums Guide

臺大博物館群交通指南
NTU Museums Traffic guide

團體預約導覽

一、預約方式
1. 單館行程：請於各館開放時間內，逕向各館聯繫預約；或至臺大博物館群網站導覽專區申請。
2. 多館行程：請至臺大博物館群網站導覽專區申請，如有問題請於週一∼週五（9:00-17:00）電洽臺大博物館群辦公室

（Tel: 3366-3817）。

二、注意事項
1. 因導覽人力調度之緣故，敬請參訪團體於預定參訪日前 7日至 30日間申請。
2. 登記導覽解說服務之團體，若參訪人數超過 25人，建議分批、分段登記。其餘注意事項請至臺大博物館群網站導覽
申請專區確認。

14

參觀須知
一、 請共同維護展廳環境，勿於館內飲食、

吸煙、嚼食口香糖或檳榔。

二、 請勿動手觸摸任何展品。
三、 拍照相關規定：
 (1)  人類學博物館禁止拍照；植物標本

館、動物博物館、醫學人文博物館禁

開閃光燈。其餘各館均無限制。

 (2) 非經同意，禁止將來館所拍攝之照片
及資料作為營利用途。

 (3) 錄影請事先取得該館同意。
 (4)  商業攝影悉依各館出借場地攝影之

相關管理辦法執行。

四、 請保持肅靜，勿於館內喧嘩、奔跑。
五、 禁止攜帶寵物入館（導盲犬除外）。

Visitor's Notice
1. Please help to maintain the exhibition hall environments; eating, 

drinking, smoking, and the chewing of gum or betel nut are prohibited 

in all museum areas.

2. Do not touch any of the items on display.

3. Regulations regarding the use of photographic equipment:

4. Please be quiet so as not to disturb other visitors and please refrain 

from running inside the museum areas.

5. Pets are not permitted in the museums (exception of guide dogs for 

the blind).

校史館
人類學博物館
地質標本館
物理文物廳

農業陳列館
植物標本館
動物博物館

NTU History Gallery

NTU Museum of Anthropology

NTU Geo-specimen Cottage

NTU Heritage Hall of Physics

NTU Agricultural Exhibition Hall

NTU Herbarium

NTU Museum of Zoology

昆蟲標本館

檔案館

醫學人文博物館

NTU Insect Museum

NTU Archives

NTU Museum of 
Medical Humanities

各校區交通地圖資訊：http://www.ntu.edu.tw/about/map.html

Traffic map of school districts：http://www.ntu.edu.tw/english/about/map.html

校總區：10617臺北市羅斯福路四段一號（松山新店線公館站 2、3號出口）

10617臺北市羅斯福路四段 113巷 27號 2樓

水源校區：10087 臺北市中正區思源街 18號（松山新店線公館站 4號出口）

2F, No.27, Lane 113, Sec. 4, Roosevelt Rd, Taipei 10617, Taiwan (R.O.C.)

Shuiyuan Campus：No. 18, Siyuan Street, Taipei 10087, Taiwan (R.O.C.)
MRT Stop：Songshan- Xindian Line Gongguan Station, Exit 4.

Downtown Campus：No. 1, Section 1, Ren-ai Road, Taipei 10051, Taiwan
MRT Stop：Tamsui-Xinyi Line NTU Hospital Station, Exit 2.

城中校區：10051 臺北市中正區仁愛路一段一號 (淡水信義線臺大醫院站 2號出口 )

交通指南

Traffic guide
Main Campus：No. 1, Sec. 4, Roosevelt Rd, Taipei 
10617, Taiwan (R.O.C.)

MRT Stop：Songshan-Xindian Line Gongguan 
Station, Exits 2 and 3.
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a. Photography is not allowed in the Museum of Anthropology. 
Flashlight is prohibited in the Herbarium, the Museum of Zoology, 
and the Museum of Medical Humanities. 

b. Photographs or information obtained during visits cannot be 
duplicated for commercial or lucrative purposes without the prior 
consent of the museum.

c. Permission must be granted for the use of video recording 
equipment.



2

11
1

6

4
7

8

5

9

10

3

捷運臺大醫院站
NTU Hospital Metro Station

各館校園位置
National Taiwan University Museums Map

物理文物廳
NTU Heritage Hall of Physics

4

昆蟲標本館
NTU Insect Museum

5

1

人類學博物館
NTU Museum of Anthropology

2

植物標本館
NTU Herbarium 

7

動物博物館
NTU Museum of Zoology

8

檔案館
NTU Archives 

9

醫學人文博物館
NTU Museum of Medical Humanities

10

美術館籌備處
NTU Art Museum Preparatory Office
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❻ 昆蟲標本館　NTU Insect Museum
請問臺大昆蟲標本館的館徽是那隻蝴蝶？

ⓐ 寬尾鳳蝶　ⓑ 珠光鳳蝶　ⓒ 曙鳳蝶
Which of the following butterfly is the emblem of NTU Insect Museum ?
ⓐ Broad-tailed Swallowtail Butterfly　ⓑ Birdwing Butterfly　
ⓒ Highland Red-belly Swallowtail Butterfly

❼ 農業陳列館　NTU Agricultural Exhibition Hall
請問臺大農業陳列館又被稱為？

ⓐ 亮亮館　ⓑ 洞洞館　ⓒ 農夫館
What is the nickname for NTU Agricultural Exhibition Hall(AEH) ?
ⓐ Bright Hall　ⓑ Hole Hall　ⓒ Farmer Hall  

❽ 植物標本館　NTU  Herbarium 
請問臺大植物標本館館藏有多少份標本？ 
ⓐ 二萬八千多份　ⓑ 二十八萬多份　ⓒ 二佰八十萬多份
How many herbarium specimens are stored in NTU Herbarium ? 
ⓐ around 28,000　ⓑ around 280,000　ⓒ around 2.8 million

❾ 動物博物館　NTU Museum of Zoology
鳥類是從哪邊發出聲音呢 ?  
ⓐ 聲帶　ⓑ 鼻子　ⓒ 鳴管　ⓓ 頭冠
How do birds make sounds ? They make sounds with a vocal organ called the ____.
ⓐ Vocal folds　ⓑ Nose　ⓒ Syrinx　ⓓ Crest

10 檔案館　NTU Archives
關防是什麼形狀呢 ? 
ⓐ 正方形　ⓑ 長方形　ⓒ 圓形
What is the shape of the Agency Seal ? 
ⓐ Square　ⓑ Rectangle　ⓒ Round

11 醫學人文博物館　NTU Museum of Medical Humanities
請問漢人婦女纏足習俗，是下列何種因素影響人類體質特徵的典型例子？

ⓐ 先天遺傳　ⓑ 生活環境　ⓒ 文化行為、風俗習慣
The foot-binding custom of ancient Han females was an example of changing 
human body characteristics by which following contributing factor?
ⓐ Heredity　ⓑ Living environments　ⓒ Cultural behaviour and customs.

❶ 臺大博物館群　NTU Museums
請問臺大博物館群目前共有多少個小型博物館加入？

ⓐ 一個　ⓑ  十一個　ⓒ 百個　
How many museums do NTU Museums have ?  
ⓐ 1　ⓑ 11　ⓒ 100

❷ 校史館　NTU History Gallery
請問臺大校訓是？

ⓐ 敦品勵學愛國愛人　ⓑ 禮義廉恥　ⓒ 智仁勇　
Which of the following is the motto of NTU ?
ⓐ Integrity, Diligence, Patriotism, and Philanthropy 
ⓑ Propriety, Righteousness, Integrity, and the Sense of Shame
ⓒ Wisdom, Charity, and Courage

❸ 人類學博物館　NTU Museum of Anthropology
臺灣目前由官方認定的原住民有幾族？

ⓐ 9族　ⓑ 12族　ⓒ 16族
How many ethnic groups of indigenous peoples are officially recognized by 
the Taiwanese Government ? 
ⓐ 9　ⓑ 12　ⓒ 16

❹ 地質標本館　NTU Geo-specimen Cottage
臺大地質標本館門口展示的化石木為哪種樹？

ⓐ 檜木　ⓑ 牛樟　ⓒ 茄苳
What is the wood fossil in front of NTU Geo-specimen Cottage ?
ⓐ Juniper　ⓑ Stout Camphor Tree　ⓑ Autumn Maple Tree

❺ 物理文物廳 　NTU Heritage Hall of Physics
臺大物理文物廳設有一座蓋格計數器，讓參觀者量測各種礦石樣本的輻射值。

通常測出輻射量最高 (每秒粒子數往往大於 10 ) 的是哪一件樣本？
ⓐ 北投石　ⓑ 廣島原爆殘留瓦礫　ⓒ 赤鐵礦
Please measure the radiation of the minerals with the Geiger counter 
respectively. Which one emits the largest amount of radiation ?
( CPS more than 10 ) 
ⓐ Hokutolite　ⓑ Debris destroyed by Atomic Bomb　ⓒ Hematite

關 卡 Questions  &  Answers

解
①　②　③　④　⑤　⑥　⑦　⑧　⑨　⑩　⑪
b　a　c　b　a　a　b　b　c　b　c

QUESTION

ANSWER答
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總博物館籌備處
NTU Museum Provisional Office

臺大總博物館自 2019年啟動籌備工作，未來規劃設立於舊總圖書館。本館的目標是典藏、

研究、展示及推廣校級有形與無形文化資產，並進行教研成果之再詮釋。基於此，總博物館

將透過支援大學研究、教學、學習之各項活動，成為跨學科交流的平台。希冀促進學術研究

的深化之餘，亦肩負轉譯學術知識的任務，鼓勵師生實踐文化公民權、引領科學與人文議題

之探索，以逐步達致博物館知識平權的理想，善盡大學博物館的社會責任。本館在籌備階段

亦將同步舉辦各類活動，誠摯邀請大家共同參與，一起為臺灣籌劃最具有代表性的專業大學

博物館。

Designated to be dwelled in the Old Main Library, the NTU Museum Provisional Office was 

founded in 2019. Not only does it aim to collect, research, exhibit and promote NTU's tangible as 

well as intangible cultural heritages, it also seeks to reinterpret the teaching and research results. 

An aid to university research and teaching, NTU Museum Provisional Office is committed to create 

a transdisciplinary platform for deepening and translating academic knowledge. As a university 

museum, it aspires to encourage cultural citizenship practice, to lead scientific and humanistic 

exploration, to achieve knowledge equity ideal, and to fulfill social responsibility. We welcome 

your participation in our upcoming events and help in shaping the most representative university 

museum in Taiwan.

總博物館籌備處
電話：(02)3366-6209

NTU Museum Provisional Office
Tel: +886-2-33666209
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